

[Text]

been cancelled because funds were unavailable. We thus have a situation in which even programs that were not entirely geared for family day care situations are inaccessible.

• 1020

The Saskatoon Family Day Home Providers' Association has sponsored a province-wide information and support program and an in-city demonstration project. The provincial program was funded for only one year, but it has had positive and a far-reaching impact on the self-esteem and knowledge levels of providers. The demonstration project is coming to an end. It has been very successful, especially in creating an awareness on the part of providers for the need for ongoing training.

We feel the curriculum materials generated by these projects can become the nucleus of a training program which could be made accessible to all providers in Saskatchewan. Additional cost sharing is crucial to enable training to continue, whether through correspondence methods or on-site workshops. More research, development of materials and specific approaches to assist rural providers must be undertaken.

We suggest the establishment of regional resource centres with a comprehensive resource library, a toy-lending facility and a consultant knowledgeable in child care. This resource centre could be used by families, family day care providers and other individuals with an interest in children and their development.

The association is concerned that high quality, accessible and appropriate training programs must be put in place in order to create a well-organized range of training opportunities for providers, as a base for legislation which would mandate specific levels of training for family day care providers. We realize mandatory training has policy implications, but our view is training is central to the ongoing provision of developmentally appropriate and enriching child care.

Networks of family day care providers have developed largely as the result of the example of the Saskatoon Family Day Care Home Providers' Association and the assistance of a province-wide information and support program. These networks give providers an opportunity to share ideas, alleviate isolation and find a voice for concerns. Development funds for local provider networks should be available through the Secretary of State Women's Program to allow local groups to provide educational opportunities and newsletters and to encourage positive liaisons with government officials.

Family day care is no longer the little sister in the day care community. We have matured in the last three years to take a rightful place among our more-established colleagues in child care services.

While throwing money at problems does not always solve them, financial assistance can help us develop training

[Translation]

avaient été annulés pour manque de fonds. En conséquence, des programmes qui n'étaient même pas entièrement destinés à la garderie à domicile n'existent plus.

La Saskatoon Family Day Home Providers' Association a parrainé un programme provincial de soutien et d'information et un projet pilote. Le programme provincial n'a été financé que pendant un an, mais il a eu un impact généralisé et positif sur l'égo et la compétence des gardiens et des gardiennes. Le projet pilote est dans sa dernière phase. Son succès a été très grand, surtout en sensibilisant les gardiens et les gardiennes à la nécessité d'une formation permanente.

Nous estimons que les outils pédagogiques mis à jour par ces projets pourront servir de base à un programme de formation destiné à tous les gardiens et à tous les gardiennes de Saskatchewan. Pour que cette formation se poursuive, soit par correspondance soit dans le cadre d'ateliers, un financement à frais partagés supplémentaire est indispensable. Des recherches et le développement d'outils et de méthodes spécifiques supplémentaires pour aider les gardiens et les gardiennes ruraux doivent être entreprises.

Nous suggérons l'établissement de centres de ressource régionaux avec bibliothèque, centre de prêt de jouets et services de consultation. Ces centres de ressources pourraient être utilisés par les familles, par les gardiens et les gardiennes à domicile et tous ceux et celles qui s'intéressent aux enfants et à leur développement.

Notre association estime que des programmes de formation de qualité, accessibles et appropriés sont indispensables afin d'offrir toute une série organisée de cours de formation destinés aux gardiens et aux gardiennes qui deviendraient légalement obligatoires pour exercer la profession. Nous savons que toute formation obligatoire débouche sur des implications politiques mais nous estimons que cette formation est indispensable si nous voulons que ces services soient enrichissants pour nos enfants.

Grâce en grande partie à l'exemple de la Saskatoon Family Day Care Home Providers' Association et à l'assistance d'un programme provincial de soutien et d'information des clubs de gardiens et de gardiennes à domicile sont nés. Ces clubs permettent à ces derniers et à ces dernières de partager leurs idées, de sortir de leur isolement et de se faire entendre. Le programme des femmes du Secrétariat d'État devrait mettre des fonds de développement à la disposition de ces clubs locaux pour qu'ils puissent diffuser des circulaires et des bulletins et établir des contacts positifs avec les représentants du gouvernement.

Le gardiennage à domicile n'est plus le petit dernier du monde des garderies. Nous avons mûri au cours des trois dernières années et nous occupons maintenant la place qui nous revient auprès de nos collègues mieux établis des services de garderie.

Bien que l'argent ne résolve pas toujours tous les problèmes, une assistance financière peut nous aider à développer des